
دکتر محمد رضا زائری حجت الاسلام حمید شهریاری

اولیــن کنفرانــس »منــاره« بــا محوریــت 
رســانه و وحدت امت اسلامی، صبح روز 
دوشــنبه 10 بهمــن مــاه به همــت کانون 
فعالان رسانه ای جهان اسلام و با حمایت 
مجمع جهانی تقریب مذاهب اســلامی 
در سالن ایوان شــمس برگزار شد. در این 
کنفرانس فعالان برجســته  حــوزه  دین و 
رسانه از کشور های مختلف حضور دارند، 
همچنیــن از نقــاط مختلــف جهــان نیــز 
افرادی به صورت برخط در این همایش 
بــه صــورت مجــازی شــرکت می کننــد. 
»حقیقــت  اســلامی«،  امــت  »وحــدت 
»ظرفیــت  و  رســانه«  ســواد  و  رســانه ای 
محورهــای  از  بین المللــی«  رســانه های 
اصلی هستند که در این کنفرانس به آنها 

پرداخته خواهد شد.
شــهریاری  حمیــد  حجت الاســلام 
دبیرکل مجمع جهانــی تقریب مذاهب 
خصوصی ســازی  ضــرورت  از  اســلامی 
رسانه ها سخن گفت و تأکید کرد: »با تفکر 
انتقادی به مخالفان میدان بدهیم تا آنان 

نظراتشان را بیان کنند.«
او ادامه داد: »گاهی رسانه های دولتی 
نمی توانند برخی مطالب را منتشر کنند و 
حاکمیت نباید بعضی از حرف ها را بزند، 
بنابراین باید به ســمت خصوصی سازی 
رســانه پیش برویم. چــون به تفکر نقدی 
احتیــاج داریم یعنی بــه مخالفان میدان 
بدهیم تا نظراتشان را بدهند در حالی که 
چنین موضوعی قابل طرح در رسانه های 
دولتی نیســت.«وی بهترین راه حل برای 
مقابله با توطئه های دشمنان که از طریق 

شــبکه های اجتماعــی تولیــد می شــود را 
توجه به بســیج هویت متکثــران انقلابی 
را  خــود  ســخنرانی  موضــوع  و  دانســت 
رسالت رسانه های جهان اسلام در تحقق 

گفتمان وحدت اسلامی عنوان کرد.
شــهریاری گفــت: »امــروز می بینیــم 
قدرتــی  اجتماعــی  شــبکه های  بدنــه  از 
تولید شــده که موجب محدودیت اقتدار 
دولت هــا شــده؛ قدرتــی کــه می تــوان آن 
را تصاعــد شــبکه ای نامیــد کــه در مقابل 
تصاعد حســابی و هندســی اســت. وقتی 
شبکه اجتماعی تبدیل به رسانه می شود 
تحول بزرگی رخ می دهد و باعث کاهش 

اقتدار دولت ها می شود.«
وی بــا اشــاره بــه اغتشاشــات اخیــر و 
میزان اثرگذاری رسانه های جدید گفت:» 
دشمن در مهر و آبان این قدرت را فهمید 
و باعــث گسســتی در میــان مــردم شــد و 
آشــوب هایی را رقــم زد. دشــمن بخوبــی 
نقشه کشید و با سرمایه گذاری میلیاردی 
باعــث شــد تــا از هویــت متکثــر منفــرد 
اســتفاده کند و آنچه از ســوی این افراد در 
شبکه ها توزیع می شــود عبارت از اعتماد 

است.«
شــهریاری ادامــه داد: »اگر نســل دهه 
هشــتادی به تلویزیون توجهــی نمی کند 
بــه دلیل تولیــد زنجیــره اعتماد از ســوی 
شبکه های اجتماعی است و این شبکه ها 
چنین قدرتی دارند. شبکه های اجتماعی 
با تقویت شــهروندان منفعــل می توانند 
تحولاتی را در هر کشــوری ایجاد کنند و در 
کشور ما طی ماه های اخیر توانستند میان 

مردم تفرقه بیافرینند.«
این عضو حقیقی شورای عالی فضای 

مجــازی افــزود: »مــا صداهــای نشــنیده 
داشــتیم و افــراد حرف هایی بــرای گفتن 
داشــتند و زمانی که شبکه های اجتماعی 
شــکل گرفــت ایــن صداها شــنیده شــد و 

دشمن از این بستر استفاده کرد.«
ë  کنفرانس مناره نقش خوبی در هماهنگ 

شدن جریان رسانه جبهه اسلامی است
معــاون  زاده،  توکلــی  محمدامیــن 
فرهنگــی اجتماعــی شــهرداری تهــران، 
گفــت: »آن چیــزی کــه متغیــر اصلی در 
حکمرانــی جهانی شــده، رســانه اســت. 
گذاشــتیم،  ســر  پشــت  کــه  وقایعــی  بــا 
می فهمیــم که عمدتاً در ســبک زندگی و 
فرهنــگ و رســانه اتفاقاتی افتــاده و نباید 
از حمایت رســانه غفلت کرد. غرب برای 
گســترش هژمونــی خــود از آوردن هیــچ 
پشتیبانی در این حوزه دریغ نکرده است. 
ایــن امر شــامل ایران هم شــد و طی ســه 
ماهه اخیر شاهد جنگ سایبری بی بدیلی 

علیه کشورمان بودیم.«
او ادامــه داد: »برپایی کنفرانس مناره 

در ایــن برهــه تاریخــی، نقــش خوبــی در 
هماهنگ شــدن جریان رســانه ای جبهه 
اسلامی داشــته و کمک به جبهه وحدت 

اسلامی است.«
ë  همه رســانه ها در نشــان دادن اســلام به 

جهان تلاش کنند
شــهاب اســفندیاری، رئیس دانشــگاه 
صدا و ســیما در ادامه این مراســم گفت: 
»وحــدت اســلامی از منظــر قــرآن کریم 
نــکات مهمــی را مطــرح کــرده اســت و 
اهمیت این موضوع مهم بارها بیان شده 
است از جمله آنکه در مرحله اول رسیدن 
به وحدت باید توجه ویژه ای به تقوا داشته 
باشــیم.«  اســفندیاری افــزود: »وحــدت 
اســلامی، وحدت واقعی جامعه جهانی 
اســت. برخی می پندارند که وحدت، یک 
شــعار و  تاکتیک سیاسی اســت، درحالی 
که این مسأله برگرفته از دین و دستورات 
الهی اســت.« او گفت: »برداشــت اصلی 
از همگرایی فناوری و رســانه این است که 
رسانه ها در گذشته مســتقل از هم بودند 

امــا امــروز در یــک مســیر قــرار گرفته اند؛  
البتــه علــی رغــم توســعه فناوری هــای 
ارتباطی و شبکه های اجتماعی که موجب 
افزایش شناخت انسان ها از یکدیگر شد، 
متأسفانه شاهد تشدید نزاع ها و افزایش 

گرایش های  قومی هستیم.«
 اســفندیاری تصریــح کــرد: »رســانه، 
ابزاری بــرای تبدیل اطلاعات به دانشــی 
است که برای مخاطبان قابل فهم باشد. 
نشــان  رســانه ها  تأثیــر  روی  مطالعــات 
می دهــد گروه هایــی از آنهــا بــه بازنمایی 
تأثیــر  و  رفتــار کلیشــه ای روی آورده انــد 
بسزایی بر اسلام هراسی و خشو نت علیه 

اسلام دارند.«
وی در پایــان گفــت: »گاهی ما شــاهد 
هســتیم که هیچ تصویر مثبتی از اســلام 
و اســلام گرایــی در شــبکه های ارتباطی و 
رسانه ها نمایش داده نمی شود، بنابراین 
لازم اســت که همه رســانه های جهان در 
نشــان دادن اســلام بــه جهانیــان، تلاش 
خود را به کار گیرند و در این مسیر گام های 

مستمری بردارند.«
ë  ،مهم تریــن شــاخص دینی یک رســانه

انصاف رسانه ای است
رئیــس  زائــری،  محمدرضــا  دکتــر 
و  اســناد  ســازمان  فرهنگــی  اندیشــگاه 
کتابخانــه ملــی، در ادامــه مراســم گفت: 
»نهادی که حساب رسمی دقیقی نداشته 
باشد، دینی نیست و این موضوع در مورد 
رســانه هــم صــدق می کند؛ رســانه دینی 
در گفتــار و عملکرد خود بایــد مردم را به 
ســمت یاد خدا و ارزش های دینی ســوق 
دهد، رســانه باید پاک و درســت و صادق 
عمل کند. مهم ترین شاخص دینی یک 
رســانه، انصاف رســانه ای اســت؛ رســانه 
منصــف کــه بــرای مخاطب خــود ارزش 
قائل است و فقط خود را نمی بیند، موفق 

و سالم خواهد بود.«
هــر  »دیــدن  کــرد:  خاطرنشــان  وی 
موضوعی از چشــم مخاطب و قرار دادن 
خــود در جایگاه او باعث می شــود ارتباط 

مؤثری به وجود آید.«

محمد امین توکلی زادهشهاب اسفندیاری

ششمین محفل جشنواره شعر با حضور شاعران خارجی
محفــل بین المللــی خلیج فارس از سلســله محافــل هفدهمین جشــنواره 
بین المللی شعر فجر امروز سه شنبه، یازدهم بهمن ماه، در جزیره ابوموسی 

و با حضور شاعران ایران و میهمانان خارجی برگزار می شود.
در این محفل رضا اســماعیلی از ایران، حســن بعیتی از ســوریه، محمد 
باقر جابر از لبنان، سیدســکندر حســینی از افغانســتان، عســگر حکیم اف از 
تاجیکســتان، شاه منصور شاه میرزا از تاجیکستان، احمد شهریار از پاکستان، 
سیدنقی عباس کیفی از هند، علی کمیل قزلباش از پاکستان، علیرضا قزوه 
از ایــران، محمدکاظــم کاظمــی از افغانســتان، جعفر محمد از ازبکســتان و 

زامیق محموداف از جمهوری آذربایجان اشعار خود را می خوانند./تسنیم

جشنواره تجسمی فجر در سیستان و بلوچستان
ســهرابی،  عبدالرضــا 
مدیرکل هنرهای تجســمی 
ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت 
شــورای  رئیــس  و  اســلامی 
سیاســتگذاری پانزدهمیــن 
تجسمی  هنرهای  جشنواره 
فجــر بــا حضــور در اســتان 
بلوچســتان،  و  سیســتان 
نمایشــگاه بخش »تجســم 

هنــر« این اســتان را افتتاح کرد.مدیرکل هنرهای تجســمی در جریان افتتاح 
نمایشــگاه آثــار منتخــب هنرمندان بخش »تجســم هنر« اســتان سیســتان 
و بلوچســتان گفــت: »هنرمنــدان شــریف اســتان سیســتان و بلوچســتان بــا 
موقعیت شناســی دقیق و هوشمندانه ضمن حفظ مرزهای هنری، مرزهای 
سیاســی کشــور را نیــز با قلــم خــود حفــظ می کنند.هنرمندان فهیم اســتان 
سیستان و بلوچستان نشان دادند که چگونه پس از گذشت ۴۴ سال همچنان 
پای آرمان های انقلاب اسلامی ایستاده اند و برای حرکت در امتداد گام دوم 

انقلاب، مصمم هستند.«
ë پیام مدیرکل هنرهای تجسمی

عبدالرضــا ســهرابی مدیرکل هنرهای تجســمی وزارت فرهنگ  و ارشــاد 
اسلامی به مناسبت آغاز جشنواره پانزدهم پیامی را صادر کرد که در بخشی 
از آن آمده:»اکنــون در آســتانه حرکــت بــه ســوی گام دوم انقلاب اســلامی، 
زبان هنر بیش از هر بیان دیگری راهگشــای میدان جهاد تبیین خواهد بود. 
چنانچــه زبان رســا و بلیغ هنر در خدمت توصیف فرصت ها، پیشــرفت ها و 
دســتاوردهای انقلاب اســلامی قرار گیرد، باید امیدوار بود که گام های بلند و 
مؤثر بســیاری در این میدان برداشــته شــود و بدین ترتیب، زمینــه لازم برای 
خودســازی، جامعه پردازی، قوام تمدن نوین اســلامی و ظهور منجی عالم 

بشریت؛ حضرت ولی عصر)عج( تحقق یابد.«/مهر

برگزاری دومین جشنواره ملی نماهنگ فجر
نشســت خبــری دومین 
نماهنــگ  ملــی  جشــنواره 
فجر با حضور علیرضا قزوه 
مدیر دفتر شــعر و موسیقی 
و  صداوســیما  ســرود  و 
ایــن  دبیــران  همچنیــن 
نهــم  یکشــنبه  جشــنواره، 
بهمــن مــاه در محــل ایــن 

دفتر برگزار شد.
قزوه در همین رابطه گفت: »جشــنواره هایی مثل شــعر فجر و  تئاتر فجر 
در حال اجراســت، موســیقی فجر بــا کمی تأخیر برگزار می شــود و نماهنگ 
فجر اگرچه متولی اش دفتر شــعر و موســیقی ســازمان صداوسیماســت اما 
خــودش را جــدا از دیگر جشــنواره ها نمی داند و تلاش می کنــد کاری در حد 
جشــنواره های دوره های گذشته انجام دهد.این جشنواره بسیار جوان است، 
اولیــن دوره اش در ســال ۹۷ برگــزار شــد و امســال بعد از چهار ســال، بعد از 
کرونا و دیگر مشــکلات برگزار می شــود و اختتامیه آن را 1۵ اســفندماه برگزار 

می کنیم.«/مهر

اکران آثار سینمایی جشنواره فیلم فجر در 
فرهنگسرای اندیشه

همزمان بــا آغاز چهل و 
یکمین جشنواره فیلم فجر، 
فرهنگسرای اندیشه برنامه 
اکران آثار ســینمایی حاضر 
بــرای  را  جشــنواره  ایــن  در 
جمعــی از فعالان فرهنگی 

و رسانه ای برگزار می کند.
ایــن اکران هــا همزمــان 
بــا آغــاز اکران هــای مردمی 

از 1۲ بهمن ماه شــروع شــده و تا آخر جشــنواره ادامه خواهد داشــت. در هر 
روز ۲ ســانس اکران آثار برقرار اســت و هر روز در ساعت های 1۵:۳0 و ۲0:۳0 
فیلم های جشــنواره به نمایش درمی آید. فرهنگســرای اندیشــه با در اختیار 
داشــتن باشــگاه فیلم فعال و کانون های ســینمایی، فعالیت هایی را در این 
عرصــه انجام می دهــد. این اکران ها نیز با حضور فعــالان این عرصه برگزار 

خواهد شد./ایلنا

ضرورت جلب نظر حرفه ای ها به جشنواره تجسمی
محمدکاظم حســنوند، داور بخش نقاشی جشــنواره هنرهای تجسمی 
فجــر 1۴01 تأکید دارد که باید با بهره گیری از برنامه ریزی و تدبیر، تبلیغات 
و فراخوان مناسب، نظر حرفه ای ها را به جشنواره تجسمی فجر جلب کرد.

او  درباره علت اســتقبال از رشــته نقاشی در این رویداد هنری و تعداد 
بیشــتر آثــار در این حــوزه گفت: »من فکر می کنم اســتقبال از رشــته های 
دیگــر نیز به همین شــکل اســت. برای مثال رشــته نگارگری کــه به نوعی 
شــاخه ای ایرانی تر از نقاشی است نیز از اســتقبال قابل توجهی برخوردار 
می شــود، اما شــاید علت این اســت که جمعیت نقاشــان بیشــتر از سایر 

رشته ها است.«/ایسنا

ضرورت برگزاری جشنواره فجر تحت هرشرایطی
داور  زینلیــان،  ادنــا 
بخش مســابقه بزرگ تئاتر 
صحنــه ای چهــل و یکمین 
جشــنواره بین المللــی تئاتر 
فجــر بــا تأکیــد بر ضــرورت 
ســرمایه های  از  حمایــت 
گفــت:  کشــور  در  تئاتــر 
»جشــنواره تحت هر عنوان 
و شرایطی باید باشد و از کار 

خوب و بازیگر خوب و جوانان حمایت کرده و از سرمایه های کشور محافظت 
کنیم.اتفــاق خیلــی خوبــی که در ایــن دوره از جشــنواره تئاتر فجــر افتاد این 
بــود کــه کارهای اســتانی توانســتند کارهایشــان را نشــان دهنــد و در تهران با 
بازیگران، کارگردان ها و طراحان خوبی از اســتانها آشــنا شویم.آنهایی که در 
تهران هستند اطلاعات زیادی از استعدادهای تئاتری کشور در شهرستان ها 

ندارند.«/ایرنا
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علــی رحیمیان، امیر بکان و بهزاد عبدی؛ ســه عضو شــورای 
هنــری ارکســتر ملــی ایــران با انتشــار متنــی خطاب بــه  وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی نســبت به انتشــار تصاویری رابطه 
با موســیقی واکنش نشــان دادند.در بخشــی از متن این نامه 
آمده اســت: »احتراماً به عرض می رســاند، چندی اســت که 
فــردی، در جلســاتی با ادبیاتــی نامتعارف و ســخیف، اهالی 
علــم و فرهنگ و هنر را هر از گاهی مورد خطاب و عتاب قرار 
می دهد.این فرد اخیراً در اظهاراتی )که گویی مدت ها قبل در 
جلســه ای مطرح کرده که خب از عمــق فاجعه نمی کاهد(، 
قاطبــه اهل هنر و اختصاصاً هنر موســیقی را با دایره واژگانی 
بسیار غیراخلاقی، »هرزه« خطاب کرده است! و نیز در ادامه 
ســخنان خود اقدام به تمسخر هنر موسیقی و موسیقیدانان 
نموده است!شورای هنری ارکستر ملی ایران بر حسب وظیفه 
خود در حفظ میراث شنیداری این سرزمین و حفظ شئونات 
و کرامــت هنرمنــدان شــریف موســیقی کشــور، این ســخنان 
ســخیف و موهــن را، بشــدت محکــوم کــرده و از وزیر محترم 
ارشــاد و همچنیــن دیگــر نهادهــای صنفــی همچــون خانه 
هنرمندان، خانه موسیقی، انجمن موسیقی، دفتر موسیقی و 
همچنین نهادهای نظارتی قوه قضائیه، درخواست برخورد 
قاطــع، با این شــخص را که آزادانه اقــدام به هتاکی به اهالی 
فرهنگ و علم و هنر می نماید، دارد.« بهزاد عبدی آهنگساز 
و دبیر سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر روز یکشنبه در 
صفحه مجازی اش نســبت به این صحبت ها واکنش نشــان 

داده و نوشته است: »در صورتی که ایشان رسمی از هنرمندان 
موســیقی این کشور، عذرخواهی نکند، دیگر هیچ مسئولیتی 
را برای موسیقی عزیز کشورم، قبول نخواهم کرد و استعفای 

خود را از این مسئولیت اعلام می دارم.«
ë دستور حقوقی و قضایی وزیر ارشاد

محمدمهدی اسماعیلی ـ وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی - 
پس از انتشار این محتوای ویدیویی با ابراز تأسف درخصوص 
انتشــار چنیــن ویدیویی در مورد هنرمندان موســیقی کشــور، 
بــا تأکید بر اینکــه  وزارت فرهنگ هیچ توهینــی را به جامعه 
هنــری نجیب ایران برنمی تابد، خطــاب به اداره کل حقوقی 
این وزارتخانه دســتور پیگیری حقوقی و قضایی این مسأله را 

صادر کرد.
ë  توضیحات رائفی پوردرباره کلیپ جنجالی

علــی اکبر رائفی پور با ارائه ویدئویی که در اختیار »ایران« 
قرار داد نسبت به اتفاقات و حواشی ایجاد شده واکنش نشان 
داد. او در این زمینه گفته :» صحبت های من درباره موسیقی 
مربوط به 1۲ ســال قبل اســت؛ ســال 1۳8۹ که بصورت کامل 
پخش نشــده و تیکــه تیکه بوده اســت.او در ادامــه افزود:من 
هیــچ گاه بــه هنرموســیقی توهیــن  نکــرده ام و به موســیقی 
علاقمندم و در موسســه ام واحد موســیقی تدریس می شود 
و هنرمندان موســیقی درآنجــا رفت و آمد دارنــد... من باکی 
از عذر خواهی ندارم و اگر موجب آزردگی خاطر کســی شدم 

عذر خواهی می کنم

دستور وزیر ارشاد برای پیگیری حقوقی توهین به اهالی موسیقی

قی
سی

مو

سیده مریم سادات گوشه
روزنامه نگار

دبیر مجمع جهانی تقریب مذاهب درکنفرانس»مناره« مطرح کرد

با تفکر انتقادی به مخالفان میدان بدهیم

فرهنگی/ ۲4 ساعت تا آغاز چهل ویکمین 
جشــنواره بین المللــی فیلــم فجــر باقی 
مانــده اســت و از فردا مهم تریــن رویداد 
ســینمایی کشــورمان آغــاز می شــود. بــه 
فاصلــه دو روز مانــده بــه آغاز جشــنواره 
بالاخره جدول اکران سینماهای مردمی 
منتشر شد و دبیر جشنواره فیلم فجر هم 
در اولین نشســت خبری به پرســش های 
اهالی رســانه  پاســخ داد. او تنــوع اقلیم،  
ژانر و همچنین لوکیشــن را از ویژگی های 

آثار این دوره از جشنواره عنوان کرد.
ë  آغاز بلیت فروشی و ابهام در سرنوشت

سیمرغ مردمی
اکــران  جــدول  یکشــنبه  شــامگاه 
فــروش  و  منتشــر  مردمــی  ســینماهای 
بلیت های جشــنواره از ســاعت 10 صبح 
روز دوشــنبه 10 بهمن مــاه شــروع شــد. 
در ایــن دوره از جشــنواره عرضــه بلیــت 
در گیشــه حذف شــده و فقط بــه  صورت 
دیجیتالی انجــام می شــود. این بلیت ها 
در ســامانه های اینترنتــی گیشــه هفــت، 
ایران تیــک و آی تیکــت در حــال فــروش 
اســت و هــر شــماره همــراه می توانــد 4 
بلیــت برای هر فیلم تهیــه  کند. بلیت ها 
تک فروشی است و هر مخاطب می تواند 
تنهــا بــرای فیلــم منتخــب خــود بلیــت 
تهیــه  نمایــد. بلیت های خریداری شــده 
امکان ابطال یا تعویض ندارند، بنابراین 
تماشــاگران بایــد بــا دقت نظــر کافــی در 
زمــان خریــد بلیــت بــه انتخاب ســینما، 
ســالن و ســانس نمایــش اقــدام نمایند. 
طبــق اطلاعــات ارائــه شــده در نشســت 

خبــری جشــنواره، در فاصلــه حــدود دو 
بلیــت  قطعــه   ۶۵00 از  بیــش  ســاعت 
فروختــه شــد. بــا وجود اســتقبال نســبی 
مخاطبان در ســاعات اولیه فروش بلیت 
اما سرنوشــت ســیمرغ مردمی این دوره 
از جشــنواره در هاله ای از ابهام اســت. بر 
اساس جدول نمایشی ارائه شده از سوی 
دبیرخانــه جشــنواره، برخــی فیلم هــای 
و  »وابــل«  »غریــب«،  ماننــد  شــاخص 
بهمن مــاه   1۹ روز  تــا  »ســینمامتروپل« 
یعنی سه روز مانده به برگزاری اختتامیه 
هیچ اکرانی در سینماهای مردمی ندارند 
و بر اســاس این چیدمان آن طور که مهر، 
خبر داده اســت با  وجود تأکیــد بر اهدای 
ســیمرغ مردمــی در فراخــوان جشــنواره 
امســال، سرنوشت این ســیمرغ مهم در 
هاله ای از ابهام قرار دارد. دبیر جشــنواره 
اعلام کرده  اســت به خاطر شرایط تولید 
و رســیدن آثار به جشــنواره فعلًا شــرایط 
عادلانــه بــرای اخــذ آرای مردمــی وجود 
ندارد و در آینده در این باره تصمیم گیری 

خواهد شد.
ë  تنوع اقلیم و ژانر در فیلم های جشنواره

10 مــاه پس از انتخــاب به عنوان دبیر 
امینــی  جشــنواره چهل ویکــم، مجتبــی 
صبــح دوشــنبه در فاصلــه دو روز مانــده 
بــه آغاز جشــنواره بــا حضــور در پردیس 
رویــداد  ایــن  دربــاره  ملــت  ســینمایی 
صحبت کرد و در اولین نشست خبری به 
سؤال نمایندگان رسانه های خبری پاسخ 
داد. مســعود نجفی مدیر روابط عمومی 
این رویداد با یادی از درگذشــتگان اهالی 

رســانه، توضیحاتــی درباره ســانس های 
نمایــش در ســالن ملــت ارائــه کــرد و در 
ادامه از پوستر بخش بین الملل جشنواره 

چهل ویکم فیلم فجر رونمایی شد.
اظهــار  از  پــس  امینــی  مجتبــی 
همدردی با آســیب دیدگان زلزله خوی، 
ترافیــک  اعــلام  بــا  را  صحبت هایــش 
ویــژه فیلم هــا در جشــنواره چهل ویکــم 
آغــاز کرد: »امســال با ترافیک ویــژه ای از 
فیلم ها رو به رو خواهیم بود. از اقلیم های 
مختلــف فیلم هایــی خواهیــم داشــت و 
نشــاط و شادابی به چشــم می آید. پیش 
تک لوکیشــن  شــرایط  در  بیشــتر  ایــن  از 
فیلــم داشــتیم، امســال در خــط تولیــد 
ســینما تنوع اقلیــم و ژانرهای مختلف را 
داریــم و فکر می کنم مخاطــب را راضی 
نگــه مــی دارد و بســته خوبی بــرای اکران 
در ســال آینده خواهیم داشت.« به گفته 
امینی در بخش بین الملل از میان ۵۷8 
فیلم متقاضی، ۲۶ اثر از ۲۵ کشور حضور 
خواهنــد داشــت کــه برخــی محصولات 
مشــترک هســتند و برای اولین بــار اکران 

خود را در منطقه دارند.
ë اختیاری برای تنبیه و تشویق نداریم

»جشــنواره فجــر متعلق بــه خانواده 
از  بخشــی  عبــارت  ایــن  سینماســت.« 
صحبت های امینی درباره موضع برخی 
در  حضــور  عــدم  بــرای  آثــار  صاحبــان 
جشــنواره بود. او گفت: »جشــنواره فیلم 
فجــر متعلق بــه خانــواده سینماســت و 
امســال با همدلی، جشــن ســینما را رقم 
پاســخ  در  همچنیــن  او  زد.«  خواهیــم 

بــه ســؤالی دربــاره عــدم حضــور عوامل 
فیلم هــا و اهرم هــای تنبیهی و تشــویقی 
توضیح داد: »متولی تصمیم گیری برای 
یک اثر، تهیه کننده اســت. حاشــیه هایی 
کــه بــرای هر اثــر به وجــود بیایــد تأثیری 
و شــرایط  اکــران  در  بــر عدالت خواهــی 
حضورش نخواهد داشــت. ما اختیاراتی 
بــرای تنبیــه و تشــویق نداریــم.« امینــی 
همچنیــن دربــاره گفت و گــو بــا عواملــی 
و  نمی آینــد  جشــنواره  بــه  گفته انــد  کــه 
تــلاش بــرای حضــور آنهــا در جشــنواره 
گفــت: »شــاید اختلاف ســلیقه در حــوزه 
فکــری داشــته باشــیم امــا صمیمیــت و 
مــودت بیــن ما جــاری اســت. مــا در این 
ماه هــا به ایــن موضــوع پایبنــد بوده ایم. 
بــا بازیگــران، کارگردانــان و… جلســات 
متعددی داشته ایم و این فضای محبت 
و صمیمیــت بین ما برقرار بوده اســت و 
التهابــات چند مــاه اخیر تأثیــری در این 
موضوع نمی گذارد. احترام جاری است و 
این طور نیست که به این رابطه ها خدشه 

وارد شود.«
ë در سینما، خودی و غیرخودی نداریم

در بخشــی از ایــن نشســت، امینی در 

پاسخ به ســؤال خبرنگاری درباره سوابق 
و کارنامــه کاری دبیــر جشــنواره و نبــود 
شفاف سازی در فرایند برگزاری جشنواره 
امســال اظهار کــرد: »مــوج رســانه ای در 
رســانه ها در این زمینه از جایی آغاز شــد 
که تو تهیه کننده گاندو هستی! فیلمسازی 
در جهــان، ژانرهــای مختلفــی دارد؛ آثار 
پلیســی و امنیتی در دنیا وجود دارد. مثلًا 
ســریال ۲۴ می ســازند. در کشــور مــا هــم 
آثاری ســاخته شــده بود اما گاندو بیشــتر 
سروصدا کرد. در حالی که من در ژانرهای 
مختلفــی کار کرده ام. هومن ســیدی را با 
»آفریقا« به سینما معرفی کردم. »بدون 
مــرز« را ســاختم، »شــکارچی شــنبه« را 
ســاختم و… امــا همه بر»گانــدو« تمرکز 
کردند و »گاندو« بیشتر بر زبان ها افتاده و 
آثار دیگر رزومه من را فراموش کرده اند. 
ایــن موضــوع دربــاره پوشــش رســانه ای 
اخبــار جشــنواره امســال اصــلًا ربطی به 
نــگاه امنیتی ندارد. هر مدیری بر کرســی 
مدیریت بنشــیند، اســتراتژی بــرای خود 
تعیین می کند. با توجه به التهابات کشور 
هر کسی برنامه ریزی می کرد تا جشنواره 
را با اقتدار و شرایط مناسب رقم بزند. این 

پاراف شده نیست. دستگاهی به ما تذکر 
نداده است. تذکر خاصی هم از مراجعی 
نگرفته ایم و این امر تدبیر من بوده است 
تــا آســیبی به صاحبــان آثــار و البتــه آثار 
نرسد. گاهی کسی قراردادی می بندد اما 
آنقدر بــه او فشــار می آورند کــه می گوید 
مــن کشــاورزم! ما بایــد از همــه صیانت 
کنیم. آنقدر هجمه رسانه های آن ور زیاد 
اســت که به دوســتان فشــار می آورد.« او 
بــا تأکید بر اینکــه چیزی به اســم خودی 
و غیرخــودی در ســینما نداریــم، دلیــل 
اعلام نشدن اســامی ۷5 فیلم متقاضی 
و تأخیر در اعلام اســامی آثار راه یافته به 
جشــنواره را صیانــت از آثار عنــوان کرد و 
در بخــش پایانــی صحبت هایــش گفت: 
»چیزی به اســم خــودی و غیرخودی در 
ســینما نداریم. همه دوستان اپوزیسیون 
در  پیش تــر  هســتند  خــارج  در  الان  کــه 
همیــن جشــنواره بوده اند. دوســتی گفته 
بود پنج سال است در جشنواره نبوده ایم 
اما اتفاقاً بوده و دستمزد هم گرفته است. 
آمــار و ارقام دربــاره فیلم ها اعلام شــده 
است، همه آدم ها هنرمندان بدنه سینما 

هستند و از جای خاصی نیامده اند.«

در نشست خبری دبیر جشنواره فیلم فجر عنوان شد

ترافیک ویژه  در جشنواره چهل ویکم

نشست خبری نمایشگاه فناوری های محتوایی فضای مجازی  
صبح روز دوشــنبه 10 بهمن ماه در مرکز توسعه فرهنگ و هنر 
در فضای مجازی برگزار شد. به گزارش »ایران« در این نشست 
حجت الاســلام حاجی ملا میرزایی از برگزاری این نمایشگاه از 
تاریخ 16 تا 1۹ بهمن ماه در مصلای تهران خبر داد که به همت 
مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی و بنیاد بازی های 
رایانه ای برگزار خواهد شــد.حاجی ملامیرزایی در این نشســت 
گفــت: »نمایشــگاه رســانه های دیجیتــال ســابق و بازی هــای 
رایانه ای پیش از این به صورت مجزا برگزار می شد. پس از چند 
ســال عــدم برگزاری این دو نمایشــگاه به دلیل شــیوع ویروس 
کرونا قرار بر این شد که امسال به صورت مشترک نمایشگاهی 

را برگزار کنیم.«
او ادامــه داد: »زیرســاخت و محتــوا بــه مثابه ظــرف و  مظروف 
اســت یعنی باید محتوا خوب تولید و ســپس منتشــر شود، اگر 
شبکه ملی اطلاعات را به عنوان تأمین کننده زیرساخت بدانیم 
بایــد از منظــر محتوایــی نیــز آن را پوشــش دهیــم. زمانی این 
 نمایشــگاه برگزار می شود که توســعه در لایه زیرساخت فضای 
مجــازی و خدمــات آن را شــاهد هســتیم و باید تکمیــل کننده 

شبکه ملی اطلاعات باشیم. 
رئیــس مرکز توســعه فرهنــگ و هنــر در فضای مجــازی تأکید 
کرد: »هدف این  نمایشگاه معرفی فناورهای اطلاعاتی در کنار 
شبکه ملی اطلاعات است، از این رو از کنشگران فضای مجازی 

خواسته ایم در این نمایشگاه حضور بیابند، تلاش ما  هم بر این 
اســت که فاصله بین حاکمیت و نها دهای حاکمیتی کم شــود 
یعنی گلوگاهی که در مســیر کارهای فضای مجازی وجود دارد 

از بین برود.«
حاجــی ملامیرزایی بیان کــرد: »در مرکز توســعه فرهنگ و 
هنر در فضای مجازی به موجب دستور کار ما در خانواده محور 
بــودن موضــوع کودک و خانــواده را یکی از ریل هــای اصلی کار 
خود قرار داده ایم، شــعار ما این است که بتو انیم از آسیب های 
فضــای مجازی در مــورد خانواده و کودک جلوگیــری کنیم و با 
ســواد رســانه ای و آگاهی بخشــی حــوزه فضای مجــازی را یک 
محیــط اثربخــش جهــت آمــوزش و بالندگــی قــرار دهیم.«به 
گفتــه وی، فضای مجازی باید بــه یک عنصر اثرگذار در تربیت 
و بالندگــی کودکان و خانواده تبدیل شــود نه اینکه یک دغدغه 
بــرای خانــواده بویژه در عرصــه تعلیم و تربیت باشــد.او ادامه 
داد: »افتتاحیــه یکشــنبه 16بهمــن ســاعت 1۴ بــا حضــور وزیر 
فرهنــگ و تعــدادی از نمایندگان مجلس در صحن شبســتان 
اصلی مصلی خواهد بود.«دبیر این  نمایشگاه گفت: »در حوزه 
کودکان و خانواده سعی کردیم اتفاقاتی را رقم بزنیم که جدای 
از فضای بازی این قشر نسبت به فضای مجازی آگاهی بخشی 
داشــته باشند، همچنین پای مســئولان به نمایشگاه باز شود تا 
اســتارتاپ ها بتوانند مشــکلات خود را مطــرح و در جهت حل 

آنها اراده ای شکل بگیرد.«

رئیس مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی خبر داد:

نمایشگاهی با محوریت سواد رسانه ای کودک و خانواده

تکلیف جایزه مردمی جشنواره هنوز مشخص نیست


